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ترجیح غرب به احیای برجام تا جنگ اوکراین
یــک مقام دولت جورج بوش در یادداشــتی با ارائه تحلیلی از مواضع اخیری 
که واشنگتن و کشورهای اروپایی عضو توافق هسته ای )برجام( در قبال موضوع 
احیای این توافق و کمک های بیشــتر به جنــگ اوکراین اتخاذ کرده اند، مطرح 
کرد که آمریکا و متحــدان اروپایی آن احیای برجام را به تامین امنیت اوکراین 

ترجیح داده اند.
به گزارش ایسنا، استفان رادمیکر، دستیار پیشین وزیر امور خارجه آمریکا در 
دولت جورج بوش در یادداشــتی که در وبگاه ریلِ کلییِر ورلد منتشر شد، درباره 
موضع دولت جو بایدن درباره احیای توافق هســته ای مدعی شــد: دولت بایدن 
در حال بررســی ورود به یک توافق محدود هسته ای با ایران است که نسبت به 
توافق هسته ای اصلی)برجام( محدودیت های کمتری را روی برنامه هسته ای ایران 

اعمال خواهد کرد.
رادمیکر همچنین می گوید »بیشــتر تحلیل گران تمایل مجدد دولت آمریکا 
به دیپلماسی با ایران را به سیاست های انتخاباتی نسبت می دهند. توافقی که در 
حال بررســی است کار چندانی برای محدود کردن برنامه تسلیحات اتمی ایران 
انجام نخواهد داد اما انتظار می رود که بروز هرگونه بحران با ایران را تا انتخابات 
ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ به تعویق بیاندازد. با این حال، مشکل اوکراین مطرح 
اســت که فوریت بیشــتری دارد و ممکن است به دولت انگیزه بدهد که الان به 

دنبال یک توافق باشد.«
بــا وجود این که ادعای غــرب مبنی بر حمایت نظامی ایران از روســیه در 
جنگ اوکراین و مغایرت برخی حوزه ها در همکاری های دفاعی ایران و روســیه 
با قطعنامه های شــورای امنیت ســازمان ملل از ســوی تهران و مسکو رد شده 
اســت، در این یادداشت مطرح شد: از ۱۸ اکتبر ســال جاری و پس از انقضای 
تاریخ محدودیت سازمان ملل در زمینه صادرات سامانه های موشکی ذیل برجام، 
انتقال پهپادها و موشــک ها از ایران به روســیه با هیچ گونه محدودیت قانونی 
مواجــه نخواهد بــود، مگر این که دولت بایدن و متحــدان آمریکا در اروپا مانع 
رخ دادن این اتفاق شــوند. این کار شــدنی اســت. اگر یکی از کشورهای عضو 
برجام به شــورای امنیت درباره »عدم اجــرای قابل ملاحظه تعهدات برجامی« 
شــکایت کند، روندی طبق قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت آغاز می شود که به 
طور خودکار موجب بازگردانی تمامی تحریم های سازمان ملل علیه ایران خواهد 
شــد که پیش از برجام اعمال شده بود. رادمیکر در ادامه نوشت: نه دولت بایدن 
و نه اروپایی ها نمی خواهند سازوکار ماشه)بازگردانی یک باره تحریم های سازمان 
ملل ذیل برجام( را فعال کنند، چراکه این اقدام اقرار به شکســت تلاش های دو 
سال ونیمه شان برای متقاعد کردن ایران به بازگشت به برجام خواهد بود. اما این 
که اجازه داده شــود تاریخ ممنوعیت انتقالات موشکی پایان بیابد، انتخابی است 
که دولت)آمریکا( و متحدان اروپایی آن علیرغم آن که این تصمیم به سود روسیه 
خواهد بود و تهدیدهای پیش روی اوکراین را افزایش خواهد داد، در حال اتخاذ 
آن هستند. در این مطلب همچنین آمده است: انتظار می رود بودجه ۴۵ میلیارد 
دلاری اضطراری که در دسامبر گذشته توسط کنگره آمریکا تخصیص داده شد، 
تا اواخر اکتبر به پایان برسد. اگر کنگره پس از این پول بیشتری تخصیص ندهد، 
آمریکا مجبور خواهد شد حمایت نظامی و مالی خود به اقدامات جنگی اوکراین 
را متوقف کند. متقاعد کردن کنگره به این که میلیاردها دلار پول بیشــتری به 
 MAGA اوکراین تخصیص دهد، یک چالش خواهد بود، به ویژه آن که جناح
در حزب جمهوری خواه مجلس نمایندگان آمریکا اخیرا به طور فزاینده ای مخالف 
تامین مالی جنگ بوده اســت. با وجود این که مقامات ایران تاکید کرده اند که 
همکاری های دفاعی ایران و روســیه در چارچوب روابط دوجانبه این کشــورها 
بــوده و ارتباطی به جنگ اوکراین ندارد، رادمیکر در ادامه می نویســد: مخالفان 
درخواســت بعدی کمک از سوی اوکراین مطمئنا از دولت بایدن سوال خواهند 
کرد که چرا باید با ده ها میلیارد دلار دیگر به حمایت مالی این جنگ تخصیص 
بدهند، در حالی که نه آمریکا و نه متحدان آن، از قرار معلوم، اقدام مشــخصی 
برای بستن راه قانونی کمک های نظامی ایران به مسکو انجام نمی دهند. ممکن 
است دولت آمریکا به این بهانه متوسل شود که به لطف تصمیم دولت ترامپ برای 
خروج از برجام، توان انجام این کار را ندارد. ممکن اســت این استدلال را مطرح 
کند که تنها انگلیس، فرانســه و آلمان هستند که می توانند سازوکار بازگردانی 

تحریم ها را فعال کنند.

ناصر کنعانــی گفت: ما ادامــه مذاکرات را 
با هــدف تامین حداکثری منافــع ملی دنبال 
می کنیم و مواضع خــود را به طرف مقابل به 
روشــنی اعلام کردیم و در بــازه زمانی اخیر 
رگه هایــی از واقع بینی و دور شــدن از فضای 
غیرســازنده و سیاست مخرب را در طرف های 
مقابل مشــاهده کردیم اما ایــن برای ما کافی 

نیست و ما به میز مذاکره پایبند هستیم. 
به گــزارش ایرنا، ناصر کنعانی ســخنگوی 
وزارت امور خارجه صبح دیروز )دوشــنبه( در 
جریان نشست خبری در خصوص هفته حقوق 
بشــر آمریکایی اظهارداشــت: ما در ســالگرد 
حادثه تلخ مورد اصابت قرار گرفتن هواپیمای 
مسافربری ایرانی از سوی آمریکا هستیم که به 
فرمانده این عملیات هولناک هم آمریکا مدال 
شــجاعت داد. وی با بیان اینکــه آمریکا برای 
رســیدن به اهداف نامشروع خود از هیچ گونه 
اقدامی پرهیز نکرده اســت، گفت: ملت ایران 
هیچ گاه این جنایت هولناک آمریکا را فراموش 
نخواهد کرد.کنعانی بیان داشــت: ملت ایران 
تحریم ها و صدها جنایت دیگر آمریکا را هرگز 

فراموش نمی کند.
مردم فرانسه به خشونت پلیس این 

کشور اعتراض دارند
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
ناآرامی های اخیر فرانســه تصریح کرد: شاهد 
تحولات بســیار مهم و فراگیری در فرانســه 
هستیم و زمینه آن هم شلیک مستقیم پلیس 
فرانســه به یک نوجوان فرانســوی است که از 

جامعه مهاجران این کشور بوده است.
وی گفت: این شلیک از فاصله کمتر از یک 
متر بوده و موجب مرگ آن نوجوان شد و پس 
از آن شاهد آغاز اعتراضات در شهرهای مختلف 
فرانســه هســتیم؛ این اعتراضات به خشونت 

پلیس این کشــور است. سخنگوی وزارت امور 
خارجه گفت: موضع رســمی مــا در خصوص 
تحولات فرانسه اعلام شده است، دولت فرانسه 
توصیه ها و مواضع حکیمانه ای که از موضع یک 
کشور رعایت کننده حقوق بشر به دیگران دارد 

را در حق معترضان کشور خود رعایت کنند.
کنعانی افــزود: توصیه می کنیم که مقامات 
فرانســوی صدای شــهروندان خود را بشنوند، 
رفتارهــای تبعیــض آمیز و خشــونت آمیز را 
کنــار گذارند، به خواســته های قانونی مردم و 
معترضین فرانســه توجه کنند و از خشنونت 
نسبت به معترضین بپرهیزند. وی ادامه داد: ما 
در خصوص تحولات ایران شــاهد صرفا توصیه 
از سوی فرانسه نبودیم بلکه شاهد دخالت آن، 
گفتارها و رفتارهای تحریک آمیز این کشــور 
بودیم. ســخنگوی وزارت امــور خارجه بیان 
داشــت: آنچه در ایران اتفاق افتاد بخشی از آن 
ناشی از رفتارهای تحریک آمیز برخی کشورها 

از جمله فرانسه بود.
موضع ایران درخصوص تعلیق

رابرت مالی
کنعانی در پاســخ به ســوالی در خصوص 
تعلیق رابــرت مالی نماینده ویــژه آمریکا در 
مذاکرات با ایران نیز گفت: در خصوص اتفاقات 
داخلی کشــورها اظهار نظر نمی کنیم؛ برای ما 
رفتار و عملکرد دولت آمریکا مهم اســت و نه 
اشــخاص، چرا که تغییر افراد نمی تواند تغییر 
چندانی در مسیر سیاست های آنها داشته باشد.
ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی ایــران 
درخصوص عضویت ایران در شانگهای تصریح 
کرد: آخرین گام از روند عضویت رسمی، کامل 
و تمام عیار ایران در سازمان همکاری شانگهای 
اســت و همانطور که بارها اعلام شده عضویت 
ایران در این سازمان منفعت دو طرفه هم برای 

ایران و هم برای اعضای این سازمان دارد.
وی ادامــه داد: این تحــول مثبت می تواند 
ارزش افــزوده این ســازمان را بــه طور قابل 
ملاحظه ای در راستای منافع تمام اعضای این 
سازمان و روند منطقه گرایی در جهت توسعه و 

تقویت ارتباط تجاری افزایش دهد.
جزئیات سفر امیرعبداللهیان به باکو

کنعانی در خصوص ســفر وزیر امور خارجه 
کشــورمان به آذربایجــان و حضور در اجلاس 
وزرای امور خارجه جنبش عــدم تعهد افزود: 
اهمیــت اجلاس وزرای خارجــه عدم تعهد بر 
کسی پوشیده نیســت، عدم تعهد نقش مهم 
و اثرگذاری در حوزه هــای مختلف منطقه ای 
و بیــن المللــی دارد و حضور ایــران در این 
اجــلاس حائز اهمیــت اســت. وی گفت: در 
گفتگوی تلفنی میان وزرای امور خارجه ایران 
و آذربایجان تاکید بر حضور عالی ترین ســطح 
از ســوی ایــران بود و باتوجه بــه اهمیتی که 
ایران برای این جنبش و البته ارزشی که برای 
ارتباط دو جانبه با آذربایجان قائل است، ایران 
در سطحی عالی در این اجلاس حضور خواهد 
داشــت.  کنعانی افزود: دیدار وزیر امور خارجه 
کشورمان با همتای آذربایجانی دوجانبه انجام 
خواهد شد و دیدارهایی دیگری هم در حاشیه 
این اجلاس برگزار خواهد شــد که هر یک از 
آنها دارای اهمیت است.سخنگوی وزارت امور 
خارجه ادامه داد: ایــن دیدارها می تواند منجر 
به رفع ســوءتفاهمات میان ایران و آذربایجان 
شــود و خوشــبختانه فضای روابــط میان دو 
طرف با تبادل هیات هایی به نحو قابل توجه و 
ملموســی مثبت است و سفر وزیر امور خارجه 
به آذربایجان و دیدارهایی که انجام می شــود 
می تواند منجر به ارتقای سطح روابط دو طرف 

شود.

عذرخواهی سوئد
به تنهایی کافی نیست

کنعانــی در ارتباط با هتــک حرمت قرآن 
کریم با مجوز دولت سوئد و واکنش های مردم 
مسلمان جهان به این مساله خاطرنشان کرد: 
دولت ســوئد صدای بلند مســلمانان جهان را 
شنیده و دریافت کرده است؛ عذرخواهی سوئد 
به تنهایی کافی نیســت؛ دولت سوئد باید مانع 
از تکرار اقدامات توهین آمیز بشود. این چیزی 
است که همه موحدان و آزادی خواهان انتظار 
دارند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان 
گفت: کشورهای اســلامی به صورت مستقل 
واکنش نشــان دادند، مردم مسلمان جهان نیز 
واکنش داشــتند، ســازمان همکاری اسلامی 
اجلاس برگزار کرده و طــی بیانیه ای دیدگاه 
روشن اعضا را بیان کرده است؛ بنابراین مطالبات 
از دولت سوئد کاملا روشن است و دولت سوئد 

باید از تکرار این وقایع جلوگیری کند.
به هر گونه بدعهدی مجدد واکنش 

نشان می دهیم
کنعانــی در واکنش به گزارش رســانه های 
غربی در خصوص عــدم پایبندی اروپا به رفع 
تحریم های مندرج در برجام در مهر ماه امسال 
گفت: گزارشات رسانه ای ملاک عمل و تصمیم 
گیری ما نیست. روز انتقالی مطابق با برجام در 
سال هشتم یعنی مهرماه امسال است. ایران به 
عنوان عضو مســئولیت پذیر برجام متناسب با 
اقدامات طرف های مقابل اقــدام خود را انجام 
می دهد. ما در چارچوب برجام و سازوکارهای 
مندرج در آن بــه هرگونه بدعهدی طرف های 
مقابــل واکنش نشــان می دهیــم؛ کما اینکه 
گام های جبرانی هســته ای جمهوری اسلامی 
ایران هم واکنشــی به خــروج آمریکا از برجام 
و بــی عملی اروپا بود. ســخنگوی وزارت امور 
خارجــه بیان کرد: ما ادامه مذاکرات را با هدف 
تامین حداکثری منافع ملی دنبال می کنیم و 
مواضع خود را به طرف مقابل به روشنی اعلام 
کردیم و در بــازه زمانی اخیر رگه هایی از واقع 
بینی و دور شدن از فضای غیرسازنده و سیاست 
مخرب را در طرف های مقابل مشــاهده کردیم 
اما این برای ما کافی نیست و ما به میز مذاکره 

پایبند هستیم. 
وی با بیان اینکه ایران برای هرگونه وضعیتی 
در آینده آمادگی دارد و آماده هر سناریویی اعم 
از جمع بندی مذاکرات و یا سناریوهای دیگری 
هست، افزود: ما سیاست خارجی متوازن خود 
را در ارتباط با کشورهای مختلف بدون توجه به 

روند و نتیجه مذاکرات ادامه می دهیم.
آخرین تحولات در روابط 

ایران و عربستان
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 

بازگشــایی سفارت عربســتان به ایران گفت: 
تاریخ دقیقی را نمی توانــم مطرح کنم اما به 

زودی این اتفاق رخ می دهد.
وی ادامــه داد: برای ســفر آقــای رئیس 
جمهور به عربستان هم هنوز زمانی مشخص 
نشده اســت ولی در چارجوب پیشرفت روند 

روابط دو طرف این سفر انجام خواهد شد.
کنعانــی بیــان داشــت: یکــی از هدف 
گذاری های انجام شده در خلال گفت وگوهای 
دو طرف تاکیــد بر مشــارکت در حوزه های 
سرمایه گذاری است و از زیربنای حقوقی لازم 

را هم در این خصوص برخورداریم.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: تلاش 
می کنیم که روابط تجاری دو طرف متوازن و 
هم سطح با روابط سیاسی دو کشور پیش برود 
و این نقیصه که در سال های اخیر شاهد بودیم 

برطرف شود.
کنعانی گفت: مــا تاکید داریم که در دوره 
جدید روابط از ظرفیت های سرمایه گذاری دو 
طرف به منظور ارتقای سطح تعاملات تجاری 

استفاده کنیم.
پاسخ کنعانی به انتصاب سفیر 

غیردیپلمات ایران در فنلاند
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
انتخاب ســفیر زن انتحاب شــده از ســوی 
ایران و برخــی گمانه زنی هــا در این ارتباط 
گفت: در وزارت خارجه تمام کشــورهای دنیا 
انتخاب ســفرا از شخصیت هایی غیر از جامعه 
دیپلماتیک امر مرسومی است که متناسب با 
کشور هدف انجام می شود و منحصر به ایران 

نیست.
وی ادامــه داد: قاطبه ســفرای ما از بدنه 
دیپلماتیک ایران هســتند و برخی نیز خارج 

از این چارچوب هستند.
کنعانی درباره نشســت پیش روی شورای 
حقوق بشــر افزود: ما در ایــن خصوص یک 
رویکرد کلی داریم، ایران با سیاســی کردن و 
ابزاری کردن حقوق بشر و و استفاده از جایگاه 
قانونی حقوق بشــر و تبدیل آن به عنوان ابزار 

فشار بر کشورهای دیگر مخالف است. 
وی گفت: ما در مجامع حقوق بشری جهانی 
شرکت می کنیم و اصول اخلاقی و دینی که به 
آن پایبند هستیم را بیان می کنیم و به هرگونه 
شبهه که از روی انصاف باشد پاسخ می دهیم.

تسلیم فشارها نمی شویم
کنعانی درخصوص تحریم های آمریکا علیه 
ایــران و تاثیر بر آن تبــادلات تجاری ایران با 
کشورهای دیگر افزود: تحریم های یکجانبه از 
اساس وضع شدند که در مسیر همکاری های 
قانونی اقتصادی ایران با کشورهای دیگر مانع 

ایجاد کنند و این یک امر طبیعی است.

سخنگوی وزارت امورخارجه مطرح کرد

مشاهده رگه های واقع بینی طرف غربی در مذاکره با ایران

 

روز جمعــه نهم تیر ماه ۱۴۰۲ دو پــروژه در بخش های صنعتی و حوزه 
انرژی شرکت مادر تخصصی توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه - میدکو 

با حضور ریاست محترم جمهوری افتتاح شد. 
محل افتتاح متمرکز این پروژه ها در مجتمع فولاد بوتیای ایرانیان بود که با 
حضور آیت الله رئیسی طی آئینی به طور همزمان افتتاح شدند. این طرح ها که با 
راهبرد توسعه پایدار و توسعه صنعتی در میدکو به مرحله بهره برداری رسیده اند 
شامل دو پروژه نیروگاه سیکل ترکیبی بوتیا، بخش توربین گازی و فولادسازی 
بوتیا هر دو در شــرکت فولاد بوتیای ایرانیان می باشــند. لازم به ذکر است که 
نیروگاه برق شرکت فولاد بوتیای ایرانیان با برخورداری از یک واحد گازی ۳۱۰ 
مگاواتــی و یک واحد بخار ۱۴۰ مگاواتی با ظرفیت ۴۵۰ مگاوات در زمینی به 

وسعت ۴۶ هکتار احداث شده است. 
این نیروگاه با ارزش سرمایه گذاری ۱۵ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان و مجموع 
اشتغال زایی مستقیم و غیر مستقیم برای ۲۴۱۵ نفر در استان کرمان اجرا و به 
بهره برداری رسید. همچنین پروژه فولاد سازی بوتیا با ظرفیت ۱/۵ میلیون تن 
بیلت و بلوم فولادی در ســال در زمینی به مساحت ۲۵۰ هکتار اجرا شد. این 
پروژه نیز با ارزش سرمایه گذاری ۱۶ هزار میلیار تومان و اشتغالزایی مستقیم و 

غیرمستقیم برای ۹۴۵۰ نفر در استان کرمان به بهره برداری رسید.
تاکید وزیر نیرو بر حمایت از بخش خصوصی 

برای ساخت نیروگاه های برقی گازی
وزیر نیرو در این مراسم با اشــاره به ظرفیت های شرکت میدکو از زنجیره 
تولید در محــدوده معدن تا محصول نهایی که ارزش افزوده بســیار خوبی با 
سرمایه غیردولتی فراهم کرده، بر ضرورت حمایت از بخش خصوصی به ویژه در 

بخش نیروگاه های برقی و گازی تاکید کرد.
دکتر علی اکبر محرابیان عصر روز جمعه در مراسم افتتاح دو پروژه شرکت 
میدکــو در حوزه هــای صنعتی و نیز نیروگاهی از جملــه واحد گازی نیروگاه 
سیکل ترکیبی خودمصرف شرکت بوتیا با حضور رئیس جمهور افزود: مجموعه 
میدکــو در حداقل زمان و با حداکثر فناوری، ایــن واحد )نیروگاه برق گازی( 
بسیار خوب و ارزشمند را راه اندازی کرده است. وی با تشریح مزیت های چنین 
نیروگاه هایــی ادامه داد: در حداقل زمان و با اســتفاده از بالاترین ظرفیت ها و 
فناوری های داخلی و وارداتی توربین و ژنراتورهایی که واقعا به روزترین هستند 
در این مجموعه نصب شــده که امیدواریم این سلســله ســرمایه گذاری های 
میدکو ادامه داشــته باشد.همچنین وزیر نیرو در حاشیه این مراسم با تقدیر از 
مدیران میدکو از رئیس جمهور دعوت کرد تا در سفری اختصاصی به کرمان از 

پروژه های پرتعداد میدکو در این استان بازدید کند.
همچنین دکتر پورمند، مدیرعامل شــرکت میدکو نیز گفت: این شرکت از 
ســال ۸۶ به صورت سهامی عام تشکیل شد و اکنون یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
نفر سرمایه گذار دارد که ۹۰ هزار میلیارد تومان در ۴۰ پروژه سرمایه گذار کرده 
اســت. دکتر پورمند افزود: ۲ هزار هکتار زمین برای ساخت کارخانه های خود 
گرفتیم و پنج هزار هکتار فضای سبز ایجاد کردیم؛ پروژه های ما زنجیره ارزش 

افزوده را از معدن تا فولاد تکمیل می کند و از خام فروشــی مواد در کشور نیز 
جلوگیری کردیم. وی با بیان اینکه ۲۳ هزار نفر اشتغالزایی مستقیم ایجاد کرده 
ایم تصریح کرد: ۲۰ میلیون تن حمل و نقل جاده ای و ۱۰۰ میلیون تن عملیات 

معدن کاری داریم که آب و برق مورد نیاز را نیز خودمان تامین می کنیم.
عنوان  میدکو  مدیرعامــل 
کرد: این نیروگاه ۴۵۰ مگاوات 
برق را تولید و به شــبکه وارد 
می کند؛ در حالی که پروژه های 
میدکو فقط بــه ۷۰۰ مگاوات 

برق نیاز دارند.
در این مراسم جناب آقای 
دکتر محرابیــان وزیر محترم 
زاهدی  آقــای  جنــاب  نیرو، 
نماینده محتــرم مردم کرمان 
شــورای  مجلــس  در  راور  و 
اســلامی، جناب آقــای دکتر 
قاســمی مدیرعامــل محترم 
بانک پاسارگاد و رئیس هیأت 
مدیــره میدکو، جنــاب آقای 
دکتر پورمند مدیرعامل محترم 
میدکو و جمعی از نمایندگان 
محتــرم مجلس، مســئولین 

محترم استانی و دست اندرکاران پروژه حضور داشتند.
میدکو؛ تمام قد در خدمت کمک

 به حل بحران انرژی
چند سالی است که بحث بحران های زیست محیطی، خشکسالی و کمبود 
آب و به تبع آن کمبود برق به خصوص در فصول گرم و خشــک ســال بسیار 
پررنگ شده است. مساله آب خصوصا در مناطق خشک و بیابانی فالت مرکزی 
تبدیل به یک بحران زیســت محیطی جدی شده که مساله مدیریت مصرف را 
بسیار حیاتی کرده است. از سویی با کمبود آب پشت صدها و همچنین برخی 

از مشکلات زیرســاختی بحث تولید برق نیز تحت شعاع قرار گرفته و ناترازی 
مصرف و تولید را در بر داشته است.

از این رو در چند سال اخیر با آغاز تابستان قطعی برق گریبان مشترک های 
خانگی و صنعتی را می گیرد. مساله ای که به خصوص در بعد صنعتی خسارات 
برای کشــور و  را  زیانبــاری 
همینطور پرســنل و کارگران 
واحدهــای صنعتــی بــه بار 

می آورد.
در چنین شرایطی شرکت 
)هلدینــگ(  مادرتخصصــی 
توسعه معادن و صنایع معدنی 
خاورمیانــه )میدکو( تمرکز و 
اولویتی جدی بــر حرکت به 
بنیان  دانش  طرح های  سمت 
با کارکرد های توسعه پایدار در 
کنار طرحهای توسعه صنعتی 

خود گذاشته است. 
راهبــردی کــه در صورت 
فراگیــر شــدن می تواند افق 
چشم انداز توسعه پایدار را در 
کشور هرچه بیشتر به تحقق 

نزدیک کند.
فصل افتتاح در میدکو

در همین راســتا میدکو طی ماه جاری دست به افتتاح چهار پروژه ملی با 
رویکردهای توامان توسعه پایدار و توسعه صنعتی زد.

افتتاح و بهره برداری از پروژه نیروگاه ســیکل ترکیبی فولاد بوتیای ایرانیان 
از شــرکت های تابعه میدکو بــا ظرفیت ۴۵۰ مــگاوات )۳۱۰ مگاوات بخش 
توربیــن گازی، ۱۴۰ مگاوات بخش توربین بخار( در بخش توربین گازی یکی 
از پروژه هایی اســت که در مجموعه میدکو با هر دو راهبرد توســعه صنعتی و 
توسعه پایدار انجام شده و علاوه بر اینکه بخش قابل توجهی از بار مصرف برق 

مجموعه میدکو را از شانه شبکه برق کشور برمی دارد بلکه در شرایط بحرانی 
از نظر کمبود انرژی مقداری بار نیز به شــبکه ملی توزیع برق تزریق می کند. 
از ویژگی های خــاص این پروژه می توان به مواردی چون راندمان بالای انرژی 
و استفاده از بروزترین تکنولوژی نسل F توربین های گازی اشاره داشت که در 
بخش های مختلف توسط شرکت های تابعه میدکو اجرا شده است. این پروژه که 
سرمایه گذاری بیش از پانزده هزار میلیارد را در بر داشته است برای بیش از دو 
هزار و چهارصد نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغال آفرینی می کند و 

در زمینی به مساحت ۴۶ هکتار در شهرستان کرمان واقع شده است.
دیگــر پروژه میدکو در فولاد بوتیای ایرانیان پروژه فولادســازی با ظرفیت 
۱/۵ میلیون تن در ســال بیلت و بلوم فولادی اســت. از ویژگی های این پروژه 
نیز به نقل از روابط عمومی میدکو می توان به مواردی چون امکان شــارژ گرم 
آهن اسفنجی و کاهش اتلاف انرژی، قابلیت تولید فولادهای آلیاژی و تنوع بالا 
در سایز و شکل مقاطع تولیدی اشــاره کرد. این پروژه با شانزده هزار میلیارد 
سرمایه گذاری افتتاح شده و برای بیش از نه هزار و چهارصد نفر نیز به صورت 
مســتقیم و غیرمستقیم ایجاد اشــتغال خواهد کرد. پروژه یک و نیم میلیون 
تنی بیلت و بلوم فولادی شرکت فولاد بوتیای ایرانیان با تکنولوژی کوره قوس 
الکتریکی و سیســتم ریخته گری پیوســته طراحی و اجرا شده و در زمینی به 

مساحت ۲۵۰ هکتار در شهرستان کرمان واقع شده است.
اما میدکو علاوه بر این دو پروژه در شــرکت فولاد بوتیای ایرانیان دو پروژه 
دیگر را نیز به طور همزمان در شرکت فولاد زرند ایرانیان از دیگر شرکت های 

تابعه خود افتتاح کرده است.
رد توسعه پایدار در پروژه های جدید میدکو

در پروژه های افتتاح شــده میدکو در شــرکت فولاد زرند ایرانیان نیز ردی 
جدی از راهبرد توسعه پایدار در کنار توسعه صنعتی دیده می شود.

یکی از این پروژه ها کــه تاثیری جدی نیز در صرفه جویی در مصرف آب و 
حفظ محیط زیست دارد پروژه آبگیری از باطله کنسانتره سازی زرند است که 
با ۵۶۰ تن در ســاعت اســلاری )۴۵ درصد جامد و بازیابی ۸۴ درصد آب( از 
اتلاف سالانه بیش از ۸/۱ میلیون مترمکعب آب جلوگیری می کند. همچنین 
از دیگــر ویژگی های خاص این پروژه می توان بــه کاهش مخاطرات به دلیل 
عدم نیاز به ســد باطله اشاره داشــت. این پروژه با حجم سرمایه گذاری ۳۰۰ 
میلیارد تومان و اشتغالزایی مستقیم و غیر مستقیم برای ۱۴۷۰ نفر با تکنولوژی 
فیلترپرس در زمینی به مســاحت ۱۷ هزار متر مربع در شهرستان زرند استان 
کرمان اجرا شــده است. پروژه دیگری که در فولاد زرند ایرانیان به بهره برداری 
و افتتاح رسید، پروژه خشک کننده کنسانتره زرند )dryer( بوده که ظرفیت ۴ 
میلیون تن در ســال کنسانتره سنگ آهن را داراست. از ویژگی های این پروژه 
می توان به کاهش رطوبت کنســانتره تولیدی از ۵/۱۱ به ۵/۸ درصد و افزایش 
کیفیت محصول برای فرایندهای پایین دســتی اشاره کرد. این پروژه با حجم 
سرمایه گذاری ۴۲۰ میلیارد تومان و اشتغالزایی مستقیم و غیر مستقیم برای 
۶۷۲ نفر در زمینی به مســاحت ۶ هزار متر مربع در شهرســتان زرند استان 

کرمان واقع شده است.

افتتـاح پروژه های ملـی میدکو  با حضور رئیس جمهور

ویژه


